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Tarımsal üretim, yerleşik hayata geçilmesi dâhil, 
tarih boyunca toplumların ekonomik ve sosyal ku-
rum ve kurallarını belirleyen faktörlerden biri olmuştur. 
Bugün yaşadığımız dünyanın temelleri, daha doğrusu tohumları tarımla 
atılmıştır. Yani tarım sadece insanların gıda ihtiyacını karşılamaz, aynı 
zamanda uygarlığımızın yükseldiği zemini de oluşturur.

Tarım aynı zamanda, savunmayla birlikte, binlerce yıl boyunca teknolo-
jik gelişmenin de en önemli motivasyon kaynağı olagelmiştir. Daha ka-
liteli ve daha çok ürün almak için geliştirilen teknolojiler kartopu misali 
büyümüş, tarım dışındaki alanları da etkilemiş, değiştirmiş geliştirmiş-
tir. Tarımsal teknolojiler, özellikle tohum ıslahları, yeni ve daha değerli 
ürünlerin ortaya çıkmasını da sağlamıştır. Bu değerli ürünler üreticileri-
ne daha çok kazandırmış, refahlarını artırmıştır.

Günümüzde de tarım açısından büyük bir değişiklik yok… Binlerce yıl-
dır olduğu gibi tarım ve gıda yine en stratejik konular… Kaliteli, yüksek 
katma değerli ve çok tarımsal hâsıla elde eden toplumlar sürdürülebilir 
refaha diğerlerinden daha yakın…

Bu düşüncelerle, İstanbul Ticaret Borsası olarak “Altın Tohumlar Pro-
jesi” başlattık. Bu projeyi hayata geçirirken, Türk tarımının gelişimine 
katkı sağlamayı, verimli ve etkin tarımsal üretimi yaygınlaştırmayı he-
defliyoruz. 

Bu kitap, Altın Tohumlar 2025 serisinin ilk toplantısının sonuçlarını 
içeriyor ve kekik üretimi konusunda temel bilgileri edinmek isteyenlere 
yardımcı olmayı hedefliyor. 

Sektörlerimize, iş dünyamıza, ülkemize ve milletimize hayırlı olması 
dileklerimizle “Nasıl Kekik Yetiştiricisi Olunur?” başlıklı toplantımızın 
sonuçlarını ilginize sunuyoruz.

BAŞKAN SUNUŞ

ALİ KOPUZ
İSTİB YÖNETİM KURULU BAŞKANI
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Moderatör İsmail Bey: İstanbul Ticaret Borsasının düzenlediği Altın 
Tohumlar toplantımıza hepiniz hoş geldiniz. Hızlı bir şekilde toplan-
tımızı başlatmak istiyorum. Açılış konuşmasını yapmak üzere sözü 
Meclis Başkanımız Ahmet Bülent Kasap’a bırakıyorum. 
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Ahmet Bülent Kasap
İstanbul Ticaret Borsası 
Meclis Başkanı

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap 

Saygıdeğer Katılımcılarımız, İstanbul Ticaret Borsasının Türk tarım ve 
gıda sektörüne katkı sağlama misyonuyla başlattığı “Altın Tohumlar” 
toplantılarımıza hoş geldiniz. 

Tarımın geleceğini şekillendiren, toprakla olan bağımızı yeniden kuv-
vetlendiren bu tür etkinliklerin, ülkemiz için taşıdığı önemin hepimiz 
farkındayız. Bugünkü toplantımızda dünya piyasasına hakim olduğu-
muz kekik bitkisini ele alacağız. Aramızda konunun uzmanı birçok 
değerli isim bulunuyor. 

• Karamanoğlu Mehmetbey Üniversitesinden Doç. Dr. Hasan Ma-
ral,

• Atatürk Bahçe Kültürleri Merkez Araştırma Enstitüsünden Yük-
sek Ziraat Mühendisi Ahmet Tınmaz,

• Kekik Üreticisi Zafer Cihan, 

• İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Emin Demirci’ye tekrar hoş 
geldiniz diyor, toplamızın Türk tarım sektörüne hayırlı olmasını 
temenni ediyorum. 
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Kekik, binlerce yıllık geçmişi olan, antikçağlarda, asaletin, cesaretin ve 
zenginliğin simgesi olan bir bitki… Özellikle Akdeniz havzasında ve 
Meksika’da Ortaçağlardan beri baharat olarak kullanılan kekik, dün-
yanın geri kalanında ancak 2. Dünya Savaşından sonra tanınmıştır.  
Uluslararası mutfaklarda kullanılmaya başlamasıyla birlikte de, üreti-
mi hızla artmış, küresel çapta yoğun talep görmeye başlamıştır.  

Uçucu yağlar bakımından zengin olan kekik, günümüzde mutfakla-
rın yanı sıra; sağlık, kişisel bakım ve kozmetik gibi pek çok sektörde 
de yaygın olarak kullanılıyor. Ayrıca kekik, arılar için güçlü bir çekim 
kaynağıdır. Kekik balı, birinci sınıf bal türlerinden biri olup yüksek 
fiyatlarla alıcı bulmaktadır. Üretim tarafında, Yunanistan, İspanya, 
Fransa, İtalya, Şili ve Meksika da önemli kekik üreticisi ülkeler arasın-
da yer alırken, ülkemiz hem zengin florası, hem de Türk Kekiği marka 
değeri ile uluslararası alanda ayrıcalıklı bir yere sahiptir.

Türkiye, kekik üretiminde dünyada lider konumdadır. 2023 TÜİK ve-
rilerine göre; Türkiye’de 216 bin dekarlık bir alanda yıllık 30 bin ton 
üretim gerçekleşiyor. Üretimin yüzde 90’ı Denizli’de yapılırken, Uşak, 
Balıkesir, Antalya, Hatay diğer öne çıkan diğer üretim bölgeleridir. 
‹Denizli Kekiği› baharat, ilaç, kozmetik ve kimya sektörlerinde önem-
li bir rol oynayarak, Türkiye›nin ihracat ekonomisine katkı sağlıyor.  
Ülkemiz, dünya kekik ticaretinin %70-75›ini yönetmekte ve ABD, 
Almanya ve İtalya gibi önemli ülkelere ihracat yapmaktadır. Nitekim, 
Türkiye’den 2024 yılının ilk 11 ayında yaklaşık 19 bin ton kekik ihraç 
edilmiş, 55 milyon doların üzerinde de döviz girdisi elde edilmiştir. Bu 
da geçtiğimiz yıla kıyasla yüzde 21,7’lik artışa tekabül etmektedir. 

Kekik ihracatındaki bu başarı, Türkiye’nin aromatik bitkiler sektörün-
de net ihracatçı konumunda olmasına hatırı sayılır bir katkı sağlamış-
tır. Türkiye’den ihraç edilen kekik, genellikle yarı veya tam işlenmiş 
halde paketlenerek ihraç ediliyor. Ancak, kekik yağı üretimi gibi daha 
yüksek katma değer sağlayan faaliyetlerin artırılması gerektiğini düşü-
nüyorum. Dolayısıyla, mevcut üretim ve ihracat rakamlarının büyük-
lüğüyle kıyaslandığında, aynı ölçüde katma değerli üretim gerçekleş-
tirmenin yollarını aramalıyız. Bunun yanı sıra, kekiğe yabancı madde 
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karıştırarak tağşişli ürünlerin piyasaya sürülmesi, hem insan sağlığını 
tehdit etmekte, hem de uluslararası alanda itibar kaybına yol açmak-
tadır. Bu tür olumsuzlukların önlenmesi, sektörümüzün uzun vadeli 
başarısı için kritik öneme sahiptir.  Bu toplantının, kekiğin değeri ve 
ülkemizin bu alandaki potansiyelini daha iyi anlamamıza katkı sağla-
yacağına inanıyor, sözü misafirlerimize bırakmadan önce, toplantımı-
zın sektöre faydalı olmasını temenni ediyorum.  Bilgi ve tecrübelerini 
bizlerle paylaşacak olan konuşmacılarımıza şimdiden teşekkür ediyo-
rum.

İsmail Şen: Doçent Doktor Hasan Maral hocam, konumuza girerken 
şöyle kekiğin genel bir tanımını, hülasasını, kullanım alanını, ekono-
mik değerini, bitkisel özelliklerini, çok bilimsel ayrıntılara girmeden 
lütfen bize bir özet yapar mısınız? Bir giriş yapabilir miyiz konumuza? 
Buyurunuz.
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Doç. Dr. Hasan Maral
Karamanoğlu Mehmetbey 

Üniversitesi Öğretim Görevlisi

Karamanoğlu Mehmetbey Üniversitesi Öğretim Görevlisi 
Doç. Dr. Hasan Maral

Konuşmama başlamadan önce İstanbul Ticaret Borsası’na bu etkinliği 
düzenlediği için teşekkür ederim. Ayrıca beni de davet ettiğiniz için 
teşekkür ederim. Umarım bu toplantı sonunda istenilen faydaya ulaşı-
rız. Kekik, Türkiye’de baharat ve uçucu yağ ticaretinde önde gelen bir 
tıbbi bitkidir. Çok kıymetli bir uçucu yağı vardır ve bu nedenle keki-
ğin değeri hiçbir zaman azalmamıştır. Tıbbi aromatik bitkilerde zaman 
zaman bazı bitkiler ön plana çıkabiliyor. Örneğin, bir zamanlar altın 
çilek, ardından ekinezya, son zamanlarda ise lavanta öne çıkmıştır. 
Ancak kekiğin önemi hiçbir zaman azalmamıştır. Bu durum, kekiğin 
kullanım alanlarının çeşitliliğiyle de ilişkilendirilebilir. 

Dünyada kekik türleri dört ana cinsten oluşur. Son zamanlara kadar 
bu sayı beşti. Ancak Coridothymus adı verilen bir cins, Thymus cin-
sine dâhil edildi. Şu an Origanum, Thymus, Thymbra ve Satureja ol-
mak üzere dört cins bulunmaktadır. Bu cinslerin ortak noktası, uçucu 
yağlarının içerdiği etkin maddelerdir; bunlar timol veya karvakroldür. 
Uçucu yağında timol veya karvakrol bulunan bitkilere “kekik” adını 
veriyoruz.
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Türk kekiği dediğimiz zaman dünyada kabul gören Origanum onites 
türü akla gelir. Origanum cinsine ait bu tür, şu an tarımı yapılan ve 
ticareti yapılan başlıca cinstir. Başkanımızın da söylediği gibi, Deniz-
li kekiğin başkenti olarak kabul edilebilir. Türkiye ticaretinin yaklaşık 
yüzde 85’ini, dünya üretiminin ise yüzde 70’ini tek başına karşılamak-
tadır. Denizli’deki üretim oranlarına baktığımızda, yaklaşık yüzde 80 
oranında Origanum onites, yüzde 20 oranında ise Origanum vulgare 
alt türü olan hirtum yetiştirilmektedir. Türkiye’de Origanum cinsine 
ait 23 tür bulunmaktadır. Bu türlerin yaklaşık yüzde 60’ı endemiktir, 
yani sadece ülkemize özgüdür. 

Origanum türleri, Akdeniz kökenli bitkilerdir ve Akdeniz’den dünyaya 
yayılmıştır. Thymus cinsine ait bitkiler bakımından da zenginiz, ancak 
bu türlerin ekonomik değeri daha düşüktür. Thymus cinsi bitkiler ke-
kik olarak ticareti yapılması zor ve yetiştirilmesi zahmetli bitkilerdir. 
Kendi çalışmalarımızda da bu zorlukları bizzat gördük. Thymbra cin-
sine ait sivri kekik (Satureja) türleri ise genelde doğadan toplanarak sa-
tılmaktadır. Karabaş kekik dediğimiz Thymbra türleri, daha çok Hatay 
yöresi, Güneydoğu Anadolu veya Akdeniz’in doğusunda toplanarak 
ticareti yapılmaktadır.

Kekiği değerlendirme biçimlerine gelecek olursak, toprak yüzeyinden 
8-12 cm yüksekten biçerek elde edilen kısmına “Herba” denir ve bu 
drog olarak kullanılır. Baharat olarak ise daha çok yaprakları kullanılır. 
Uçucu yağ ise kekiğin ayrı bir endüstrisini oluşturur. Uçucu yağ ora-
nı farmakopelerde yüzde 2,5 üzerinde olması beklenir. Ancak kendi 
çalışmalarımızda Origanum türlerinde yüzde 19’a kadar ulaşan uçu-
cu yağ oranlarını tespit ettik. Kekik genel olarak baharat ve çay ola-
rak kullanılabilir. Halk ilacı olarak antiseptik etkisiyle öne çıkar. Kekik 
yağı, içerdiği karvakrol oranıyla güçlü bir antimikrobiyaldir. Kendi 
çalışmalarımızda bunun birçok denemesini yaptık ve önemli bulgular 
elde ettik. Bunun yanında, son zamanlarda kekiğin tarımsal ilaçlarda 
kullanım alanı araştırılmaktadır. Depo zararlılarına karşı etkili oldu-
ğuna dair çalışmalar ve projeler yürütülmektedir. Ayrıca kekik suyu da 
önemli bir antiseptik olarak kullanılmaktadır. 
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Ekolojisine baktığımızda, Origanum türleri genelde Akdeniz bitkileri-
dir. Sıcağa ve kuraklığa dayanıklıdırlar, ancak genç fide döneminde su 
verilmesi gerekir. Toprak seçiciliği fazla değildir; kayalık alanlarda bile 
yetişebilir. Ancak ekonomik anlamda tınlı ve killi, bazik karakterdeki 
topraklar daha uygundur. Kumlu topraklar ise pek uygun olmayabilir. 
Kekik üretimine genel olarak baktığımızda, tüm tıbbi aromatik bitki-
ler için genelleme yapabiliriz: Tohumla üretimi çok fazla önermiyoruz. 
Tohumla üretimde çimlenme oranları düşüktür ve ilk büyüme devresi 
yavaş olduğundan, tarlaya direkt ekimlerde büyük problemler yaşan-
maktadır. Özellikle yabancı ot problemleri ilk büyüme devresinde çok 
fazla görülmektedir. Bunun yerine fide şeklinde üretimi öneriyoruz. 
1 metrekarelik bir alan, bir dekar alan için fide üretimi açısından ye-
terlidir. Kekik tohumları çok küçük olduğu için (1000 tohum ağırlığı 
0,03-0,05 gram), tarlaya direkt ekimde homojen bir dağılım sağlana-
mamaktadır. 

Kekik tarımının en büyük problemlerinden biri ise tarımsal mekani-
zasyon eksikliğidir. Büyük alanlarda küçük tohumları homojen bir şe-
kilde dağıtmak oldukça zordur. Umarım bu bilgiler toplantımıza katkı 
sağlar. Dolayısıyla bunu fide olarak yetiştirip tarlayı şaşırtmamız gere-
kiyor. Dikimi ılıman bölgelerde Nisan ayında, sıcak bölgelerde Mart 
ayında, soğuk mevsimlerde ise Mayıs ayına kadar uzatabiliriz. Kekik 
tarımında gübreleme oldukça önemlidir. Genelde azot, fosfor ve po-
tasyum kullanılıyor. İlk ekimde azotu bölerek vermek, diğer fosfor ve 
potasyumu ise tek seferde uygulamak mümkündür. Azotlu gübreleme 
her biçimden sonra devam ettirilmelidir. Kekik tek yıllık bir bitki de-
ğildir; ekonomik ömrü 7 ile 10 yıla kadar uzayabilen, iyi bakım şartla-
rında yetişen bir bitkidir. 

Kekikte şöyle bir durum var: İlk ekimden sonra genelde ilk yıl ürün 
beklemiyoruz. Yani fide ile ya da tohumla ekim yapılmış olsa bile ilk yıl 
kekiğin verim vermesini beklemiyoruz. Ancak 2,5-3 yıldan sonra ku-
rulum maliyetini karşıladığını fizibilite raporlarından biliyoruz. Yani 3 
yıldan sonra tarlaya yapılan masrafı çıkarıyor ve sonraki yıllar, örneğin 
ekonomik ömrü 7 yıl ise, geriye kalan 4 yılda yalnızca biçim, sulama 
ve gübreleme ile devam ediliyor. Kekik tarımında karşılaşılan en bü-
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yük problemlerden biri tarımsal mekanizasyon eksikliğidir. Ancak bu 
durumu Denizli ili için ayrı tutabiliriz. Yeni başlayacak üreticiler için, 
nasıl kekik üreticisi olunabilir sorusuna yanıt olarak, birinci sıraya ta-
rımsal mekanizasyon eksikliğini koyabilirim. Kekik tarımı devşirme 
aletlerle yapılabiliyor. Denizli’de bu durum daha üst düzeyde olabilir; 
burada geliştirilmiş olan aletler kullanılıyor. İkinci sırada iş gücü geli-
yor. Kekik tarımında yeterli ve yetenekli iş gücü bulmak çok zor. Diğer 
kültür bitkilerinden farklı olarak, kekikte verimden ziyade kalite daha 
önemli bir unsurdur. Bu yüzden hasat zamanları çok kritiktir. Eğer bü-
yük bir alanda kekik tarımı yapıyorsak, hasadı çiçeklenme döneminde 
yapmak gerekir. Örneğin baharat için tarım yapılıyorsa, çiçeklenme 
başlangıcında hasat edilmesi gerekiyor. Eğer yeterli iş gücü buluna-
mazsa ve hasat gecikirse, kekiğin kalitesi düşer. Aynı şekilde, uçucu 
yağ üretimi için tarım yapıyorsak tam çiçeklenme döneminde hasat 
yapılmalıdır. Ancak hasat gecikir ve çiçeklenme sonrasında devam 
ederse, bu dönemde elde edilen yağların kalitesi de aynı olmayacaktır. 
Ancak kaliteye göre ayırma işlemi yapılmadığı için, bu durum genel 
kaliteyi düşürmektedir. 

Devşirme aletler nedir diye sorulursa, ihtiyaca göre elde edilmiş, yani 
normalde üretim için özel üretilmeyen aletlerdir. Örneğin, bir çiftçi 
olarak eski bir traktöre bağlı manuel bir biçim makinesi götürüp, de-
mirciye bu makineyi kekiğe uygun olacak şekilde değiştirttiğinizi dü-
şünün. Bu şekilde yapılan aletlerden bahsediyoruz. Denizli dışında, 
özellikle benim bulunduğum Karaman gibi bölgelerde, küçük alanlar-
da (örneğin 5-10 dekar) böyle büyük yatırım maliyetleriyle bir cihaz 
almak kârlı olmuyor. Çünkü bu tür cihazlar sadece alınır, başka bir 
yerde kullanılamaz veya kiralanamaz. Bu nedenle büyük yatırımlar ge-
nelde yapılmıyor. Ancak dediğim gibi, Denizli bu durumun dışında bir 
örnek olarak değerlendirilebilir. 

Üreticilerle konuşurken ne tür aletler kullandığını ve bu aletleri nasıl 
temin ettiğini sormak faydalı olabilir. Çünkü bu durum sadece kekik 
için değil, tüm tıbbi aromatik bitkiler için geçerli bir durum. Tarımsal 
mekanizasyon eksikliği inanılmaz derecede zorluk yaratıyor. Ahmet 
Bey, yani Ahmet Tınmaz, şahsen tanışmadık ama kekik konusunda 
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ismi bilinen bir kişidir. Hatta Tınmaz 15 adında bir çeşidi de vardır; 
bu, İstanbul Bulgar hirtum çeşididir diye biliyorum. Kekik yetiştirici-
liğinde çalışmanın zorluğu en başta tohumlardaki dormansi ve çim-
lenme problemleriyle kendini gösterir. Ahmet Bey’in de bu zorlukları 
anlatacağını düşünüyorum. Şu an bildiğim kadarıyla, 2020 yılında tes-
cillenmiş bir çeşit var: Origanum Tesla. Ayrıca Origanum Sakım Tekin 
2017 adında bir başka çeşit de mevcut. Yanlış bilmiyorsam toplamda 8 
tescilli çeşidimiz var. Çeşitler üzerine daha fazla çalışılması ve araştır-
malar yapılması gerekiyor.

İsmail Şen: Teşekkür ederiz. Ahmet Ercan Tınmaz Bey’e dönelim.
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Ahmet Tınmaz
Atatürk Bahçe Kültürleri Merkez 
Araştırma Enstitüsünden Yüksek 
Ziraat Mühendisi

Atatürk Bahçe Kültürleri Merkez Araştırma Enstitüsünden Yüksek 
Ziraat Mühendisi Ahmet Tınmaz

Tıbbi aromatik bitkiler konusunda yaklaşık 1998 yılından beri Tarım Ba-
kanlığı olarak çalışmaktayım. Ondan öncesinde de Ege Tarımsal Araş-
tırma Enstitüsü’nde tıbbi aromatik bitkilerle ilgili bir bölüm bulunmak-
taydı ve Tarımsal Araştırmalar Genel Müdürlüğü’ne bağlı Ege Tarımsal 
Araştırma Enstitüsü’nde tıbbi aromatik bitkiler konusunda çalışmalar 
başlamıştı. Ege Üniversitesi ile birlikte yapılan ilk çalışmalardan biri, İz-
mir kekiğinin ıslah edilerek çeşit geliştirilmesiydi. Bu süreçte Prof. Dr. 
Ayhan Ceylan, Türkiye’de tıbbi bitkilerin babası olarak bilinir. Kendisi, 
“Tıbbi Bitkiler 1, 2, 3” kitaplarını yazmış ve birçok tıbbi bitki üzerinde 
agronomi ve adaptasyon çalışmaları yapmıştır. 1990’lı yıllarda yapılan 
çalışmalar sonucunda İzmir kekiği için iki ticari çeşit geliştirilmiştir: 
Ceylan ve Tayşi. Ancak bu çeşitler klondan üretildiği için ve Denizli yö-
resinde tohumdan üretimin kolaylığı nedeniyle çiftçi şartlarında yete-
rince yaygınlaşamamış ve ticari olarak kullanılmamıştır. 

Bugün ise Türkiye’de, özellikle Denizli yöresinde, tohumdan kekik fide 
üretimi yapılmakta ve fideler tarlaya şaşırtılarak üretim devam etmek-
tedir. Biz neler yaptık? 1999 yılında Atatürk Bahçe Kültürleri Araştır-
ma Enstitüsü’nde, tıbbi aromatik bitkilerden en önemlilerinden biri 
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olarak gördüğümüz kekiğe yönelik çalışmalar başlattık. Türkiye’de ih-
racatı yapılan tıbbi aromatik bitkilerin başında kekik gelir. Bunu defne 
ve ada çayı takip eder. Bu üç bitki üzerinde gerek araştırma enstitüle-
rinde gerekse üniversitelerde çok fazla çalışma yapılmaktadır.

Biz, İstanbul kekiği ile çalışmalara başladık. Neden İstanbul kekiği? 
Çünkü Marmara Bölgesi’nde yayılışı ağırlıklı olarak İstanbul kekiği 
göstermektedir. Bunun yanı sıra, Edremit ve çevresinde, Ege ve Ak-
deniz Bölgesi’nde ise İzmir kekiği yaygın olarak görülmektedir. Yağlık 
çeşit olan ve Ak kekik olarak bilinen Origanum dubium ise tamamen 
Akdeniz Bölgesi’nde, Antalya’dan başlayarak Hatay civarına kadar ya-
yılış göstermektedir. Bu üç kekik türü ticari alanda oldukça önemli bir 
yer tutmaktadır. Tıbbi aromatik bitkiler üzerine ilk çalışmalarımızda, 
Anadolu Üniversitesi Eczacılık Fakültesi’nden, uçucu yağ konusunda 
Türkiye ve dünyada sayılı uzmanlardan biri olan Kemal Hüsnü Can 
Başer ile istişare ettik. Bu görüşmeler sonucunda, İstanbul kekiği konu-
sunda çalışmalar yapılması gerektiğine karar verdik. 1999’da başlamış 
olduğumuz kekik çalışmaları kapsamında, Çanakkale, Bursa, Balıkesir 
ve Yalova’dan topladığımız popülasyonları araştırmaya getirdik. Bun-
lar üzerinde değerlendirmeler yaptık, gözlem bahçeleri ve deneme-
ler oluşturduk. Bu denemeler sonucunda, kekiğin timol ve karvakrol 
oranlarının farklılık gösterdiğini, ayrıca uçucu yağın yüzde değerleri 
açısından ciddi değişimler olduğunu gördük. Bir popülasyonda uçucu 
yağ oranı yüzde 1 iken, bir diğerinde yüzde 8’e kadar çıktığını gözlem-
ledik. 

Bu süreçte seleksiyon çalışmaları yaptık ve 2005 yılından sonra çeşit 
geliştirme çalışmalarına başladık. Karvakrol içeriği yüzde 82 olan ve 
yüzde 8 uçucu yağ veren bir çeşit geliştirdik ve bu çeşide Kemal Hüsnü 
Can Başer’in soyadını vererek İstanbul kekiği “Başer” adını koyduk. 
Bunun yanı sıra, yüzde 72 karvakrol içeren “Tınmaz” adında bir diğer 
çeşit geliştirdik. Bu iki çeşit, arazi konumu, hastalıklara dayanım ve ve-
rim gibi farklı özelliklere sahiptir. Ayrıca, timol içeriği yüzde 75 olan ve 
yüzde 5 uçucu yağ içeren bir çeşit daha geliştirdik. Bu çeşide “Arımar 
77” adını verdik. Böylelikle üç farklı çeşidi tescil ettirdik. Bunun yanı 
sıra, diğer araştırma enstitüleri ve üniversitelerde de kekik üzerine 
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çalışmalar devam etmektedir. Örneğin, Maraş Araştırma, Diyarbakır 
Araştırma ve Ankara Tarla Bitkileri Araştırma Enstitüsü farklı çeşit-
ler üzerinde çalışmıştır. Diyarbakır Araştırma Enstitüsü’nden “Tekin” 
isminde bir Satureja kum melezini, Ankara Tarla Bitkileri Araştırma 
Enstitüsü’nden ise Reyhan Hanım tarafından bir Origanum vulgare 
çeşidi tescil ettirilmiştir. Ege Tarımsal Araştırma Enstitüsü’nde de son 
yıllarda Onites üzerine ıslah çalışmaları yapılmış ve tescil edilmiştir. 
Fakat bu çeşitlerin yaygınlaşması oldukça yavaş ilerlemektedir. Tanı-
tım eksikliği ve yaygınlaştırma çalışmaları yetersizdir. Bir ürüne ulaş-
mak neredeyse imkânsızdır. Bunun temel nedeni, karvakrol ve timol 
oranları ile uçucu yağ miktarlarının oldukça fazla değişkenlik göster-
mesidir. Elde edilen baharatta aynı tadı yakalamak ve pazara standart 
bir ürün sunmak çok zordur. Bu nedenle, tescilli, ismi ve değerleri bi-
linen çeşitlerle tarımın yapılması gerekmektedir.

İsmail Şen: Söyledikleriniz de bir konu dikkatimi çekti. Siz diyorsunuz 
ki birçok yeni tür geliştirildi, son 20-25 yılda. Bu türlerin avantajları 
birbirinden farklılıkları elbette var. Ancak yaygın olarak anladığım ka-
darıyla, ekimi şu anda gerçekleşmiyor. Bunun nedeni olarak da “yete-
rince doğru biçimde tanıttığımız zannetmiyorum” dediniz doğru mu 
efendim?

Ahmet Tınmaz: Evet doğru tanıtmıyoruz. Başka sorunlarda mevcut.

İsmail Şen: Ben zaten tanıtımdan ziyade başka bir neden arayacağım 
altında. Çiftçi yeni bir şeyi denediği anda en iyi ihtimal ile 1 yılını riske 
edecektir. Onu hesaplayıp, tedbirli davranıyorlar ve bunda da haklılar. 
Ancak bunun dışında acaba bu yeni geliştirilenlerin yaygın olarak eki-
mi süren kekik türleri kıyasladığı zaman bir dezavantajları olabilir mi?

Ahmet Tınmaz: Şu yönden bir dezavantaj oluşabilir: Eğer ticari ola-
rak bu çeşitlerin fidelerini alacak çiftçiler olursa, maliyet farkı orta-
ya çıkabilir. Şu anda çiftçi, tohumunu kendi üretiyor, bu tohumlardan 
fide yaparak tarlasına şaşırtıyor ve bu yöntemle maliyet oldukça dü-
şük oluyor. Ancak klonal seleksiyonla üretilmiş çeşitleri kullanmak 
isterse, önce klonu alması, ardından bunu üretip tarlasına şaşırtarak 
çoğaltması gerekiyor. Bu süreç zaman alabilir ve çiftçiler bu tür de-
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taylarla uğraşmayı tercih etmiyor. Bu nedenle bu çeşitlerin tanıtımını 
yapmakta zorlanıyoruz. Örneğin, KÜTAŞ var. KÜTAŞ, İstanbul kekiği 
için tek genotip üretimi yapıyor ve bu ürünü tüm dünyaya pazarlıyor. 
İstanbul kekiği bu anlamda önemli bir potansiyele sahip. Bizim de bu 
yola girmemiz gerekiyor. Neden? Çünkü uçucu yağ üretiminde belir-
li standartlar sağlanmalı. Örneğin, uluslararası piyasada yüzde 70’in 
üzerinde karvakrol içeriği talep ediliyor. Dekardan 10 litre uçucu yağ 
elde etmek varken, 2 litre uçucu yağ elde etmek elbette ekonomik açı-
dan çok büyük bir fark yaratıyor. Bizim geliştirdiğimiz çeşitlerde hem 
kârlılık yüksek hem de standart ürün elde edilebiliyor. Ancak bu çeşit-
lerin yaygınlaştırılması gerekiyor. Şu anda biraz satılıyor, ama bu ye-
terli değil. Daha geniş kitlelere ulaştırılması ve tanıtım faaliyetlerinin 
artırılması gerekiyor.

İsmail Şen: Denizli’de durum nedir? Denizli yüzde 80’i üretiyorsa Tür-
kiye’nin yine geleneksel ürünleri mi kullanıyor?

Ahmet Tınmaz: Evet.

İsmail Şen: Örneğin sizin öngördüğünüz gibi, orada bu yeni türler ve-
rimli, yağ oranı yüksek türler yaygınlaştığı da, bizim hem nitelik ola-
rak, hem nicelik olarak gücümüz artmaz mı uluslararası piyasalarda?

Ahmet Tınmaz: Tabii, bu durum muhakkak önemlidir. Neden? Hasan 
Hocam’ın da belirttiği gibi tağşiş konusu yıllardır gündemdeydi. Şim-
diye kadar neler yapıldı? Örneğin, kekiğin yüzde 3 olan uçucu yağını 
yüzde 1,5’a düşürmek için içine bazı maddeler karıştırıldı. Aslında bu, 
bizim yaptığımız bir tağşiş değil, Avrupa’nın istediği bir durumdu. Ne-
den? Çünkü onlar genellikle Origanum vulgare’yi baharat olarak kul-
lanıyorlardı ve uçucu yağ oranının yüzde 1,5 civarında olmasını talep 
ediyorlardı. Bu şekilde fiyatları da düşük tutuyorlardı. Biz de yıllarca, 
değişik bitki yaprakları ekleyerek yüzde 3 olan uçucu yağ miktarını 
yüzde 1,5’a düşürdük. Sonrasında dediler ki, “Biz bu şekilde almıyo-
ruz.” Bunun üzerine ne yapıldı? Bu kez uçucu yağı alınmış kekik yap-
raklarını, tekrar baharata karıştırarak yine yüzde 1,5’a düşürmeye baş-
ladık. Çünkü onların damak zevkine uygun olan, yüzde 1,5 uçucu yağ 
içeren kekiklerin ticaretinin yapılmasıydı. Onlar için bu daha uygun-
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du, çünkü alışılmış standartları buydu. Hâlâ bu uygulamalar yapılıyor. 
Ancak artık bu durumu da istemeyenler var. Şimdi ne yapıyorlar? Me-
sela Pirolizidin içerikli olanları veya yabancı ot karışıklığı bulunanları 
ya yarı fiyatına alıyorlar ya da hiç almıyorlar. Bazı ülkelerde bu durum 
tamamen farklı bir boyuta geçmiş durumda.

İsmail Şen: Geçen yıl yaşanan olay gibi değil mi?

Ahmet Tınmaz: Evet, bu durum yaklaşık 10 yıldır gündemdeydi, an-
cak geçen yıl iyice ayyuka çıktı ve daha da ileriye gidecek gibi görü-
nüyor. Yıllarca bunun üzerinde çalışmalar yaptık, epeyce düşündük 
ve bir şeyler yapmaya çalıştık. Ancak hâlâ çözülmemiş meseleler var. 
Bitkiler ve hangi yabancı otların Pirolizidin içerdiği zaten belli, fakat 
bu zamanla daha karmaşık bir hal alacak. Avrupa’da ve Amerika’da se-
çicilik giderek artıyor, özellikle Avrupa’da bu durum daha belirgin. Do-
layısıyla, yarın öbür gün bize, “Uçucu yağınız zaten var, ancak %75 en 
az karvakrol içeren uçucu yağ istiyoruz,” dediklerinde, mecburen bu 
talebe uygun şekilde üretim yapmak zorunda kalacağız. Üstelik sadece 
bunu istemekle kalmayacaklar, sürekli %75 karvakrol içeren standart 
bir ürün talep edecekler. Bu standardı yakalayabilmek için tescil edil-
miş, ismi belli çeşitlere yönelmek gerekiyor. Aksi takdirde bizim işimiz 
zor. Avrupa neyi yasaklarsa, onun bir adım ötesine geçmek için sürekli 
çaba göstermek ve değişim yapmak zorunda kalıyoruz. Bu noktada, 
kendimizi yenilememiz gerekiyor. Devlet desteklerini de bu doğrultu-
da kullanarak bu sorunlara bir çözüm bulmak zorundayız.

İsmail Şen: Çok teşekkür ederim hocam. Şimdi Zafer beye dönece-
ğim. Zafer Bey, hem Hasan hocamızdan gelen, hem de Ahmet Bey’den 
gelen birkaç soru var size sormak istediğim. Zafer Bey öncelikle size 
şeyi sorayım. Siz hangi tür kekikleri üretiyorsunuz? Kaç dönümde üre-
tim yapıyorsunuz? Bireysel olarak soruyorum.
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Zafer Cihan
Kekik Üreticisi 

Kekik Üreticisi Zafer Cihan

Denizli’den selamlar diyorum. Biz üretici olarak bilyalı kekiği tercih 
ediyoruz. Çanakkale kekiği de yapılıyor burada, ancak ağırlıklı olarak 
bilyalı kekik üretiliyor. Evet, tepesinde tohumlu olan kekikten bahse-
diyorum. Daha önce bu kekik dağlarda da yetiştirilebiliyorduk. Ancak 
şimdi aynı kekiği kendi arazilerimizde, daha büyük ölçekte üretiyoruz.

İsmail Şen: Sizin ekiminiz ne kadar Zafer Bey?

Zafer Cihan: Benim 50 dönümlük bir ekimim var.

İsmail Şen: Evet, peki, birkaç soru sorayım, ardından siz söylemek is-
tediklerinizi paylaşırsınız. Hasan Bey de bahsetmişti, birkaç yıl için-
de kekik tarımı yapılan yatırımı karşılıyor. Siz, bu tarımı yapan biri 
olarak, bu konuda neler söyleyeceksiniz? Kekik üretiminin maliyeti ve 
kazancı etkileyen faktörler hakkında ne düşünüyorsunuz?

Zafer Cihan: Kazanç durumunda maalesef belli bir düzen yok.

İsmail Şen: Dengesiz mi diyorsunuz?

Zafer Cihan: Dengesiz. Geçen yıl biliyorsunuz üreticinin malı para 
yapmadı. Bu sene iyi,  güzel fiyat yapıyor ama üreticinin elinde mal 
yok şu an. Yani dengesizlikler var.
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İsmail Şen: Peki genel olarak maliyet kazanç ilişkisi bakımından iyi bir 
ürün müdür? Siz ektiğiniz göre görüyorsunuz?

Zafer Cihan: Genel olarak iyiydi. Tabii bu mesela 2015-2023 bantları 
arasında gayet iyiydi.

İsmail Şen: Ahmet Bey, yıllar içinde geliştirilen birçok türden bahsetti, 
ancak bu türlerin yaygın olarak ekilmediği de belirtti. Siz bu türler-
den haberdar mısınız? Ekiyor musunuz? Ya da neden ekmiyorsunuz? 
Avantajları ve dezavantajları nelerdir? Buyurun.

Zafer Cihan: Evet biz bu türlerden tabii ki haberdarız ama dünyanın 
birçok yerinde özellikle bu bölgelerde kabul edilmiş tür bilyalı ve Ça-
nakkale kekiği. Yani Biz bunlara ağırlık veriyoruz ve fabrikalar da bun-
lara ağırlık verdiği için üretimde biz bunlara yöneliyoruz genellikle. 

İsmail Şen: Anladım talep sizi belirliyor.

Zafer Cihan: Evet, mesela bugün bilyalı kekik her yerde alınıp satılabi-
liyor. Çanakkale kekiği talep görüyor, ancak diğer türlerin şu an talep 
gördüğünü ya da firmalardan bu türlere yönelik bir talep geldiğini hiç 
duymadım. Yani, “Şu türü üretin, biz alacağız” şeklinde bir söz veya 
talep firmalardan bize henüz gelmedi.

Ahmet Tınmaz: Burada bir konuya gireyim; zaten bu elde edilen ti-
cari çeşitlerin, tescilli çeşitlerin yaklaşık 4 tanesi Çanakkale kekiği de-
diğimiz, Origanum vulgare hirtum alt türüdür. Diğerleri ise Ceylan 
ve Tayşi dediğimiz ya da Ege Tarımsal Araştırma tarafından yapılan 
on testle bilyalı kekiklerdir. Dolayısıyla, evet, bunlar normalde yapmış 
oldukları Çanakkale kekiği ve bilyalı kekik olarak bilinen yeni ticari 
çeşitlerdir, ancak bunları yaygınlaştıramadık.

İsmail Şen: Zaten anladığım kadarıyla Zafer Bey sadece onları ekiyor. 
Sizin bölgede de bunlar ekiliyor galiba, doğru mu?

Ahmet Tınmaz: Evet, bilyalı ve Çanakkale kullanılan.

Zafer Cihan: Zaten bu iki tür kullanılıyor şu an. Yani üretici olarak bu 
iki türü yapıyoruz.
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İsmail Şen: Hasan hocam siz ne diyecektiniz?

Hasan Maral: Aynı şey Ahmet Bey’le şimdi zaten dediği gibi bizim 
Origanum onites ismiyle de çeşitler var. Hani bu çeşit ve türün birbi-
rinden ayırt edilmesi lazım. Yani, Origanum vulgare hirtum dediğimiz 
Çanakkale kekiği eğer Tınmaz 2015’ten geliştirilmişse, yani aslında 
aynı tür ve daha doğrusu ismine doğru, denemeleri yapılmış ve verimi 
belirlenmiş. Aslında bu çeşitleri kullanmak, tekdüzelik açısından daha 
iyi olabilir.

İsmail Şen: Zafer Bey genel olarak kekik tarımının yaşadığınız kekik 
tarımında yaşadığınız sorunlarınız nelerdir? ve varsa önerileriniz bun-
ların çözümü ile ilgili çözüm önerileriniz nelerdir?

Zafer Cihan: Bu kekik sorunu, genelde üreticilerin son zamanlarda 
yaşadığı bir sıkıntı. Diğer arkadaşların da belirttiği gibi PA sıkıntısı var. 
Ayrıca, malın bazı dönemlerde değer kazanıp bazı dönemlerde değer 
kaybetmesi üreticiler için sıkıntı oluşturuyor. Mesela, geçen sene va-
tandaş 10-12 liraya mal sattı, bu sene ise 70 lira bandında işlem görü-
yor. Ancak, 70 lira bandında işlem görmesine rağmen üreticinin elinde 
mal yok. Sezon bittiği için vatandaş, malını yazın, hasat zamanından 
sonra sattıktan sonra tüccarlar tarafından alındı. Sonrasında, mal tüc-
carların depolarına geçiyor. Üretici ise malını ucuz satarken, mal bitin-
ce fiyatlar artıyor. Bu da bir sıkıntı yaratıyor.

İsmail Şen: Bunun çözüm önerisi var mıdır?

Zafer Cihan: Çözüm önerisi yok abi, çünkü ben hem üreticiyi hem 
de bu işin ticaretini yaptım. Diğer arkadaşlar da bilir, Kütaş ve kalite 
baharata, şu an Oriniom ismi; birçok firmaya mal verdim. Ama bu 
işin püf noktasını biz Denizli olarak bulamadık, çünkü bulma şansınız 
yok. Kimisi stok yapıyor, kimisi başka bir şey yapıyor. Yani bu sorunu 
önlemek mümkün değil. 

İsmail Şen: Bu aslında birçok üründe yaşanan bir durum. Tüccar ka-
zanıyor denir, ama tüccar da yatırım yapıyor ve depo maliyetinden 
katlanıyor. Dolayısıyla sorun tüccarın kazandığı değil, üreticinin ka-
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zanamadığı. Evet, mesele bu. Bunu çözmek için belki de üreticinin bir 
kısmını en azından stoklaması çözüm olabilir diye düşünüyorum. 

Zafer Cihan: Ancak bunu yapabilmek için üretici ile fabrika arasın-
daki halkayı, yani tüccarı kaldırmak lazım. Ama bunu başarmak çok 
zor. Şimdi tüccar olmadan fabrika bu işe girer mi? Büyük ihtimalle 
tüccarın parasıyla iş yapılıyor. 

İsmail Şen: Ayrıca bir kurum oluştuysa, yani tüccarlık kurumundan, 
çiftçilikten, üreticilikten veya işleme fabrikalarından bahsediyorsak, 
bunun bir nedeni vardır. Tüccarlık veya tüccar işi, şu anda fabrikanın 
kesintisiz mal almasını sağlayan kurumdur.

Zafer Cihan: Çünkü fabrikalar, para göndermeden mal almayı sever-
ler ve buda, tüccar aracılığıyla olur. Çünkü vatandaş firmayı tanımaz, 
firmaya mal gönderemez. Kim gönderecek? Tüccar gönderecek. Tüc-
car malını alıp fabrikaya gönderiyor, fabrikaların da bu işine geliyor 
çünkü para ödeme konusunda işlem oldukça tüccara ödeme yapılıyor. 
Bu arada biraz mağdur olan da üretici oluyor.

Hasan Maral: Benim zafer beye bir sorum olacak. Ne amaçla üretim 
yapıyorsunuz? Yağ mı? Baharat mı?

Zafer Cihan: Dediğim gibi, biz üretimimizi yaptıktan sonra firmalara 
gönderiyoruz. Bu işlemler firmalarda ayrıştırılıyor; üretime gidecek 
olan üretime, yağa gidecek olan yağa gidiyor. Yani mal bizden çıktık-
tan sonra dağılım yapılıyor. Abi, anladım. Peki, biz kendimiz herhangi 
bir işlem yapmıyoruz, sadece yetiştiriyoruz, hasat yapıyoruz ve malı 
satıyoruz.

İsmail Şen: Sizin ürünler nerede kullanıyor Zafer Bey?

Zafer Cihan: Ürünlerimiz hem yağda hem baharat olarak kullanılıyor.

Doç. Dr. Hasan Maral: Zafer Bey önce amaç belirlememiz lazım şim-
di biz yağlık üretimle baharatlık üretimi aynı türü kullanmamam ge-
rekiyor Aslında
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Zafer Cihan: İki tür ürettiğimiz için, bu artık fabrikaların sorunu olu-
yor. Abi, baharatlı gidecek olan baharatlıya gidiyor, yağa gidecek olan 
mal da yağa gidiyor. Mesela, ben bu işin ticaretini de yaptım. İzmir’de 
genelde malı gönderdiğim yerlerde baharatlıya gidiyordu, ama Ispar-
ta’da birçok yağcı var. Isparta’ya giden malların %95’i yağa gidiyordu.

Doç. Dr. Hasan Maral: 50 dekar büyük bir alan için, aslında kekik 
gibi diğer kültür bitkileri için değil, ama tarımsal mekanizasyon ve iş 
gücünü nasıl sağlıyorsunuz? Yani ekip biçmek için mekanizasyonunuz 
var mı?

Zafer Cihan: Hepsi bizde mevcut. Ama tabii ki bu işçi de çalıştırılıyor, 
özellikle çapa döneminde ya da kendin yapıyorsun temizlik zamanla-
rında. Ancak hassas zamanlarda makinelerle yapılıyor.

Doç. Dr. Hasan Maral: Hasat kaç gün sürüyor?

Zafer Cihan: Tabii bunu bir günde yapamıyorsun abi, bir gün de ya-
pamadığın için Temmuzun 5’i ile Ağustosun 5’i arasında hasat zamanı 
bitiyor yaklaşık bir ay gibi bir süreç.

Doç. Dr. Hasan Maral: 50 dönüm araziyi 1 ay içinde mi hasat ediyor-
sunuz? 

Zafer Cihan: Evet, ama ben 50 dekar araziyi 1 haftada bitirebilirim. 
Ancak, ortalama olarak söylediğim gibi, hasat dönemi Temmuz başı 
veya Ağustos başı gibi biter. Bir arazi 5’inde hazır olur, yani o dönemde 
o arazini hasat ederim, ama başka bir arazi daha verimli olabilir, me-
sela 10-15’inde hazır olur. Tabi bu, arazinin durumuyla da alakalı bir 
durum.

İsmail Şen: Ben sözü Meclis üyemiz Emin Demirciye bırakmak istiyo-
rum. Emin Bey de bütün bu sürecin sonunda kekiği satan adam. Emin 
Bey sizin daha iyi kekik satmanız, daha güzel bir şekilde uluslararası 
piyasaya ulaşmanız için ne yapılması gerekiyor? Buyurunuz Efendim.
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Emin Demirci
İstanbul Ticaret Borsası 
Meclis Üyesi 

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Üyesi Emin Demirci

Değerli hocalarımız teknik detayları verdiler. Ben teknik detaya gir-
meden, bu aromatik bitki ve baharat çeşitlerinde önemli bir yeri olan 
kekiğin 2023 yılında yaklaşık 30.000 ton civarında bir üretim yapıldı-
ğını, 2024 yılında da yine buna yakın bir üretim beklendiğini belirte-
yim. Şimdi kekik, Türkiye’de daha çok bizim alanımıza giren yapıda 
yani baharat olarak tüketiliyor; diğer bölümleri ise kekik suyu ve kekik 
yağı şeklinde değerlendiriliyor. 

Dış pazara baktığımızda ise bu ürünleri genelde hammadde olarak ve 
yarı mamul veya tam işlenmiş şekilde gönderiyoruz. Aynı zamanda 
uçucu yağ şeklinde de gönderimler var. Biraz önce konuşmalarda da, 
üreticinin para kazanıp kazanamaması konusu geçti. Sayın Zafer Bey 
böyle bir konuya değindi. Ahmet Bey de standartların sağlanmasının 
zor olacağını belirtti, ama bunu teknik anlamda mı söyledi, tam anla-
yamadım. Bizim düşüncemiz, eğer bu standartları sağlamazsak, pazarı 
geliştiremeyiz ve uluslararası pazarda liderliğimizi devam ettirip söz 
sahibi olma hakkını kaybedebiliriz. Ulusal ve uluslararası standartlar-
da, özellikle ilaç ve kozmetik sanayisinden gelen taleplerin daha yük-
sek kârlı talepler olduğunu biliyorum. 
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Kekiğin bir başka avantajı da, tarım arazilerinin verimli olmayan böl-
gelerde de üretilebilmesidir. Bu avantajı kullanarak, Türkiye’nin 120 
ülkeye yaptığı satışları daha da artırabiliriz. Ancak, kekik ile ilgili stan-
dartları da Türkiye’nin belirlemesi gerektiğini düşünüyorum. Kekik-
teki en büyük alıcılarımız Avrupa Birliği ve ABD. Bu ülkeler, maddi 
olarak güçlü olan ülkeler. Ancak Avrupa Birliği, 2022 yılının ikinci 
yarısından itibaren pirolizidin alkaloid konusunda ciddi standartlar 
koydu. Şu anda 400 mikrogram / kilogram şeklinde bir standart var. 
Eğer ürünlerimiz bu standarda uymazsa, Avrupa’dan geri dönebilir. 
Yani yabani ot karışımından kaynaklanan bu sorunu çözmek zorunda-
yız. Ya kendi standartlarımızı koyacağız, ya da belirlenen standartlara 
uymak zorunda kalacağız. Burada geleneksel alışılagelmiş yöntemlerle 
çözüm bulunması zor. Örneğin Zafer Bey, tarlada otları temizlemek 
için işçi bulmakta zorluk çekiyor. Hepimizin ortak sorunu bu; tarlada 
çalışacak personel bulmak çok zor. Bu aşamada dijital teknolojilerin 
kullanılması, insan gücünü en aza indirecek cihazlarla üreticinin işini 
kolaylaştıracaktır. Ot çekme, ot yakma gibi yöntemleri kolaylaştıracak 
cihazlara ulaşım sağlanmalıdır. Aksi takdirde, geleneksel yöntemlerle 
devam edilirse verimli sonuçlar alınamayabilir.

İsmail Şen: İstanbul Ticaret Borsası meclisinde yaptığınız konuşma-
larda, Türkiye’de herhangi bir ürünü laboratuvara yolladığımızda bir 
sonuç alıyoruz, ancak ürünü ihraç ettiğimizde yapılan tahliller farklı 
oluyor ve ürün geri dönebiliyor demiştiniz. Kekikte de bu durum ya-
şanıyor mu? 

Emin Demirci: Pirolizidin alkaloid sorunu bu noktada en büyük 
sorun. Ayrıca, zaman zaman yurt dışından gelen taleplerle ilgili bir 
problem yaşanıyor. En iyi olarak nitelendirilen ürünler bazen isten-
meyebiliyor. Yağ oranı düşük olan, bizde kalitesiz kabul edilen ürünler 
talep edilebiliyor. Böyle bir ikilem söz konusu. Eğer müşteri talebine 
göre hareket ederseniz ve yurt dışına gönderdiğiniz ürün Bulgaristan 
sınırında denetleniyorsa, müşteri talebini dikkate alarak gönderdiğiniz 
ürün, analiz sonucunda Ph problemi varsa ya imha edilir ya da Türki-
ye’ye geri gönderilir. 
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İsmail Şen: Netleşmesi için belirteyim, diyelim ki Almanya’ya bir ürün 
gönderiyorsunuz ve bu karayoluyla, Türkiye’den Bulgaristan’a çıkış ya-
parak Almanya’ya geçiyor. Bu durumda, ürün Almanya’ya gitmiş olsa 
da Bulgaristan’da açılıp tahlil edilip denetimden geçiyor mu?

Emin Demirci: Evet, burada önce bir denetim yapılıyor. Hem kimyon-
da hem de diğer katılımcılarımızda, kimyonda da aynı sorun yaşanıyor, 
Ph problemi burada da var. Bu iki ürünü gönderdiğinizde, eğer Avrupa 
Birliği sınırları içinde bir yere gidiyorsa, mutlaka denetim yapılıyor. 

İsmail Şen: Ön denetim olarak mı yapılıyor bu?

Emin Demirci: Yani normal tırdan ya da araçtan numune alınarak, tır 
bekletiliyor ve numune gönderiliyor. O numunenin sonucu geldikten 
sonra izin veriliyor. Ben bunu kimyonda bizzat yaşadım; tır bekletildi, 
sonuç geldikten sonra izin verildi. 2023 yılı yurt dışı satışlarımız 18.000 
ton ve 58 milyon dolar, 2024 yılına bakıldığında ise yaklaşık 19.000 ton 
civarında ihracat var ve bunun karşılığında 63 milyon dolarlık bir gelir 
elde edilecek. Hem iç pazarda hem dış pazarda, zannediyorum Ahmet 
Bey de söylemişti, taklit ve tağşişle ilgili tedbirler alındıkça birçok şey 
düzene giriyor. Zafer Bey geçen sene satışların çok kötü olduğunu, ama 
bu yıl biraz hareketlendiğini belirtti. O hareketin sebebi, geçen yıl yurt 
dışına mal gönderilememesi ve Türkiye’deki malların şişmesi, yüksek 
miktarda ürünün elde kalmasıydı. Bu yıl ise Tarım Bakanlığı çok başarılı 
bir çalışma yaptı; kekikteki yabancı otlar ve diğer maddeler üzerinde yo-
ğun denetimler yapıldı. Bu denetimlerin sonucunda yabancı maddeler 
tespit edildi ve bunlar ifşa edildi. Devletin bu konuda gösterdiği hassa-
siyetle, gerçek kekik raflara çıkmaya başladı ve fiyatlar arttı. Daha önce 
100 liranın altında olan fiyatlar, şimdi 100 liranın üzerinde seyrediyor.

İsmail Şen: Denetimler güçlü olursa, üretimde yükseliyor mu? Prob-
lem yaşanmıyor mu?

Emin Demirci: Üreticinin teknolojiyi kullanmasıyla alakalı bir durum. 
2022 yılının sonunda böyle bir olayın olacağını, mal satamayacağımızı 
dile getirdik. Üreticilerimiz pandemiden çıkıldığı için talebin arttığını 
fark edemedi. Bunun faturasını bir önceki yıl ödedik. İç piyasada satıldı 
ama ihraç edemedik. Ama bu yıl denetimler arttığı için yabancı madde-
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lerden arındırıldığı için gerçek ürün ortaya çıktı. Daha önce 100 liranın 
altında olan fiyatlar, şimdi 100 liranın üzerinde seyrediyor. Katma değer 
yaratabilmek için, eğer dünyada lider konumdayız, yüksek etken mad-
de içeren, verimliliği yüksek ürünler üretmemiz gerekiyor. Ahmet Bey 
de bu konuya değindi, nerede neyin üretilmesi gerektiği konusunda bir 
planlama yapılması gerektiği kanaatindeyim. Hasan hocamız da söyle-
diği gibi, üreticinin ne tür ürün ürettiğini doğru bir şekilde belirleye-
bilmesi için, doğru yönlendirilmesi gerekiyor. Bilim insanlarının yaptığı 
çalışmaları anlamalı ve üreticiler de bu konuda eğitilmeli. Bu eğitim ve 
yönlendirme, Tarım Bakanlığının planlamasıyla yapılabilir. Zafer Bey’in 
ya da Hasan hocamızın tek başına çözebileceği bir sorun değil; bu, top-
luca alınması gereken bir karardır. Kekiğin hammadde veya işlenmiş 
satışlarının yanında, İsmail Bey Türkiye’de bunun işlenmesiyle ilgili bir 
örnek verdi. Ahmet Bey ve Hasan hocamızın belirttiği gibi, uçucu yağda 
bulunan özel maddeler, örneğin karvakol gibi, Türkiye’de üretilip katma 
değerle yurt dışına veya iç piyasaya satılmalıdır. Bu yatırımların yapıl-
ması gerekmektedir. Bir örnekle sonlandırmak isterim; 2022 yılında bir 
toplantıda bir eczacı iş kadını, kekiği Almanya’ya 4 Euro’dan sattıklarını, 
ancak işlenmiş haliyle bu ürünün etken maddesini 87 Euro’dan geri al-
dıklarını belirtti. Eğer biz dünyada lider konumda olduğumuz bu ürünü, 
geleneksel yöntemlerle devam edersek, büyük bir değişim sağlamamız 
zor olacaktır. Ancak, Tarım Bakanlığının zorlamasıyla, baharat ürünleri 
doğru şekilde raflarda yerini alabiliyor.

İsmail Şen: Emin Bey, benim tanıdığım hiçbir iş adamı şuna hayır de-
mez. “4 euro’ya bir mal alayım, sonra bunu işleyip 87 euro’ya satayım”. 
Bu neden bizde yapılmıyor? Yatırım bedeli çok mu yüksek? 20 kattan 
fazla katma değer var.

Emin Demirci: İsmail Bey, yatırım maliyetleri konusunda çok sağlıklı 
bir bilgi veremem. Ancak şöyle bir kanaat belirtebilirim: Yurt dışın-
da böyle bir çalışma yapılıyor ve Türkiye›den Almanya›ya özenle bu 
ürünler gönderilebiliyor. Fakat Türkiye›de yapılırken, bir işveren muh-
temelen şunu düşünüyordur: Bu yatırımın karşılığında, Türkiye›den 
istediğim standartta ve istediğim şekilde bir ürünü alıp işleyip, sonuç-
landırabilecek miyim?
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İsmail Şen: Bence yeterli bir cevaptı. Ama bunun da bertaraf edile-
cek çözümü, Ahmet Bey ve Hasan Hocam’ın da belirttiği gibi, aslında 
Zafer Bey’in ifade ettiği Çanakkale ve Bilya kekiklerinin geliştirilmiş 
türler olduğunu öğrendik. Dolayısıyla sadece geliştirilmiş türler değil 
de, doğru biçimde üretimle, yani yabancı maddelerden ve yabancı ot-
lardan uzak üretimle çok daha kolay olacaktır. Soru ve cevaplar geliyor. 
Tek bir sorum var: Şu anda tüm konuşmacılara, Hasan Hocam’dan baş-
layarak, aslında biraz değindik ama Hasan Hocam, ek olarak söylemek 
istediğiniz bir şey var mı? Ayrıca, sizden şunu da öğrenmek isterim: 
Kekik tarımının ve kekik üretiminin Türkiye’de yaygınlaştırılması, 
yani hem nicelik açısından arttırılması hem de niteliğinin arttırılarak 
katma değer kazanması için neler yapılması gerektiğine dair fikirleri-
nizi paylaşır mısınız?

Doç. Dr. Hasan Maral: İsmail Bey, kekik üretiminin başta başkanımız, 
ben ve üreticilerimiz tarafından da ifade edilen bir gerçeği var: %85›lik 
bir pay ile dünya piyasasında lider konumdayız. Ancak, bu noktada ar-
tık hedefimiz miktarı artırmak değil, kaliteyi artırmak olmalı. Çünkü 
bu %85’lik payımızı daha da artırmak yerine, katma değerli ürünlere 
yönelmeliyiz. 

İsmail Şen: Mesela, Az önce Ahmet Bey’in söylediği konuda haberiniz 
var mı?

Doç. Dr. Hasan Maral: Elbette ki biz bu konuda çalışıyoruz. Mesela 
kavrak rol gibi, biz çalıştığımız türlerde %90 uçucu yağ oranına sa-
hip türlerimiz var. Bu türlerin izolasyonu sağlanabilir ve insan bes-
lenmesindeki önemi de göz önüne alındığında, bu alanda çalışmalar 
yapılabilir. Ancak zorluklar oldukça fazla. Örneğin, bir çalışmamızda 
insanlar üzerinde kekik yağının etkilerini inceledik. Çalışma ekibimiz 

S O R U  -  C E V A P
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oldukça kalabalıktı, 11 kişilik bir ekip vardı. Sporcularla bu çalışma 
yapıldı. Sporcuların, özellikle kamplar sırasında bağışıklık sistemleri-
nin düştüğünü ve çöktüğünü gözlemledik. Bu dönemde kimyasal ürün 
kullanamayan sporculara kekik vererek bir çalışma yapmayı önerdim. 
Sonuçları ölçtük ve gerçekten büyük bir etki gördük. Bu çalışmamızda 
40 sporcu üzerinde kekik ve lavanta yağlarını kullandık. Lavantada çok 
az bir etki gördük, ancak beyaz kekik ya da Alanya kekiği olarak bili-
nen tür inanılmaz bir etki gösterdi. Bu çalışmanın ikinci aşamasında, 
etkiyi gördüğümüz için proje yapmayı düşündük. Ancak, etik kurul-
dan onay almayı başaramadık. 

İsmail Şen: İlk aşamayı ne zaman yapmıştınız?

Doç. Dr. Hasan Maral: 2021’de yapılan bu çalışmanın sonucunda, 
2022’de makalelerimiz yayınlandı ve beğenildi. Fakat ikinci aşama için 
izin almakta zorluk yaşadık. Etik kurul, ürün bazlı çalışmalar için ra-
por vermekte zorluk çıkarıyor. Bu, sadece bizim değil, birçok araştır-
macının yaşadığı bir sorun. 

İsmail Şen: Hocam, konuyla ilgili bir sorum olacak: Bu multidisipliner 
bir çalışma yaptınız anladığım kadarıyla ?

Doç. Dr. Hasan Maral: Sadece ziraatçiler değil, tıp, biyokimya ve kim-
ya uzmanları da yer alıyor. 

İsmail Şen: Peki, etik kurul bu çalışmayı neden reddetti? Üzerinde 
daha fazla çalışılacak bir konu olduğu için mi?

Doç. Dr. Hasan Maral: Üzerine çalışma olduğu için açıkçası çok şey 
yapamıyor. Yani artık bilmiyorum kurulla mı ilgili zorlanıyorlar ya da 
işte herhangi bir yükümlülük altına girmek istemiyorlar mı bilmiyo-
rum. Şu an yeni bir etik kurul raporu aldık, bu sefer kekik çayı ile ilgili 
bir çalışma yapıyoruz. Çayı ve yağını kullanarak, iki farklı demleme 
yönteminin insanlar üzerindeki etkilerini inceleyeceğiz. Bu çalışma-
mızda da yine 6 üniversiteyle etik kurulu raporu alamadık, ancak son 
olarak Sağlık Bakanlığı’ndan onay aldık. Şu anda projeyi başlattık. 
Yani, çalışma yapmak oldukça zor. Bitkiyle çalışmak zaten zor, bir de 
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insan bulmak, sporcu bulmak, izin almak gibi durumlarla karşılaşı-
yoruz. Bunun çözümü sadece araştırmacılarda değil, tüm tıbbi bitki 
sektöründe işbirliği yapılmasını gerektiriyor.

İsmail Şen: Sorunların nedeni nasıl bir tane değilse, çözümde birçok 
unsurun bir araya gelmesiyle bulunuyor. Ahmet Hocam size dönmek 
istiyorum siz neler söylemek istersiniz?

Ahmet Tınmaz: Şunu söylemek isterim ki, tıbbi bitkilerde genellikle 
kekikte türler arası melezler bulunur. Doğada iki tür birbiriyle melez-
lenebiliyor ve bu konuda bir TÜBİTAK çalışmamız da oldu. Örneğin, 
Origanum mayana ve Origanum vulgare türleri arasında karşılıklı tür-
ler arasında melezler oluşturduk ve bunlardan yeni bitkiler elde ettik. 
Bu nedenle, doğada bol miktarda bulunan kekiği doğrudan kullandı-
ğımızda istediğimiz kaliteyi yakalayamayız. Mesela, Hasan hocamın 
bahsettiği ak kekik örneği üzerinden gidersek, eğer farklı yörelerde-
ki ak kekikleri incelersek, içeriklerinin farklılık gösterdiğini görürüz. 
Karvakrol içeren ak kekikler bir yörede bulunurken, Linalol içeren ak 
kekikler başka bir yörede olabilir. Aynı durum İstanbul kekiği ve İzmir 
kekiği için de geçerlidir; içerikleri ve miktarları değişir. Bu durumda, 
kekikte bir standarda gitmek önemlidir. Ayrıca, her kekik türünün di-
kilebileceği toprak kalitesi farklıdır. Örneğin, Origanum onites türü 
genellikle taşlık, kayalık ve kireç zengini topraklarda yetiştiriliyor. 
Daha önce, verimli topraklarda büyük şirketler, örneğin Kütaş, İzmir 
kekik üretimine başlamış, ancak sulama yapıldığı için toprak kaynaklı 
mantarlardan zararlanmıştır.  Bu nedenle, İstanbul kekiği üzerinde ça-
lışmalar yapmaya başlamışlardır.
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İsmail Şen: Zafer Bey Sizin söylemek istediğiniz bir şey var mı bu ko-
nuda?

Zafer Cihan: İsmail Bey, şimdi bu konuda hem üretici hem de geç-
mişte bu işi yapmış biri olarak şunu söylemek isterim: 2020 yılında bu 
işin ticaretini sonlandırdım, artık ticaretini yapmıyorum. Ancak 2000 
yılından beri bu işi yapıyorum. Hem üretim aşamasında olsun hem de 
fiyat istikrarı açısından, biz Denizli olarak bunu sağlayamadık ve bun-
dan sonra da sağlanacağını düşünmüyorum. Bu işin durumu, malın 
çokluğuna ve azlığına göre değişiyor. Mal az olursa, firmalar otu çöpü 
alıyor; mal çok olursa, düzgün mal alıyor. Olay bu, İsmail Bey, anlata-
biliyor muyum? İnşallah düzelir, umarım düzeltilebilir. Kekik, Türki-
ye için ve Denizli bölgesi için çok kıymetli bir ürün, ancak ya üretici 
bunun farkında değil ya da fabrikalar bunun farkında değil. Yani bir 
yerde sıkıntı var, İsmail Bey.

İsmail Şen: Çok teşekkür ederim. Ahmet Bey, sözünüz yarım kalmıştı, 
Zafer Bey bitirdi mi?

Zafer Cihan: Evet, değerli katılımcı arkadaşlara teşekkür ediyorum, 
inşallah hayırlısı olur.

İsmail Şen: Ahmet Bey, sözünüzü devam ettirirsiniz, ancak bir soru 
vardı. Şu anda konuştuğunuz standardizasyon konusu ile de ilgili oldu-
ğunu düşündüğüm için size sorayım: Anonim bir katılımcımız şöyle 
sormuş: Doğal yolla elde edilen yani doğada bulunan kekikle fideden 
elde edilen kekik arasında kalite farkı var mıdır? Eğer varsa, ne farklar 
vardır? Bu konuyu da cevaplarsanız sevinirim.

Ahmet Tınmaz: Buyurunuz, muhakkak vardır. Şimdi doğada, demin 
ondan bahsediyordum, türler arası melezler dahi var bu kekikte. Tür-
ler arası melezler de var. Dolayısıyla biz İstanbul kekiği çalıştık, yani 
Çanakkale kekiği dediğimiz Origanum vulgare türünde %1 uçucu 
yağ içeren popülasyonlar da var, %9 uçucu yağ içeren popülasyonlar 
da var. 

İsmail Şen: Aynı türden mi hocam?
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Ahmet Tınmaz: Aynı tür.

İsmail Şen: Hocam az önce Hasan Bey’in sözünü etti. Hasan hocamın 
sözünü ettiği tür ve çeşit arasındaki fark mıdır? Bir türde birkaç çeşit 
mi oluşuyor?

Ahmet Tınmaz: Bir türde farklı popülasyonlar, farklı ekotipler veya ke-
motipler vardır. Mesela, İstanbul kekiği Origanum genelde karvakrol 
içeriği yüksek olarak bilinir, ancak Origanum da timol içeriği yüksek 
olan bir genotipi biz tescil ettik ve ismine de Arımar 77 diye bir isim 
verdik. Dolayısıyla, ondan aldığınızda onu yetiştirdiğinizde uçucu ya-
ğında %75 timol olan bir kekik yetiştirmiş olacaksınız, ancak başarıyla 
yetiştirirseniz uçucu yağında %82 karvakrol olan bir kekik yetiştirmiş 
olacaksınız. İkisi de aynı tür, Origanum vulgare subsp. hirtum, fakat 
tescil edilen farklı çeşitlerdir; birisi Başer, birisi Arımar 77. Dolayısıyla, 
doğadan aldığımız kekiklerde aynı kaliteyi yakalamak mümkün değil. 
Ak kekik dedik, mesela uçucu yağı genelde Akdeniz bölgesinde bu Ak 
kekikten Origanum dubium’dan elde edilir ve %8’lere varan uçucu yağı 
vardır. Fakat bunları, eğer bilmeyen bir kişi doğadan toplar ve uçucu 
yağını çıkarırsa, linol içeren kekikleri elde edebilir, oysa kekikler için-
de %80 karvakrol içeren tipler de vardır, popülasyonlar da mevcuttur. 
Dolayısıyla, doğadan aldığımız kekiği standart olarak sürdürülebilir 
ticaretini yapmak mümkün değil. Demek istediğim bu.

İsmail Şen: Ben de şu açıdan sorduğunuzu düşünüyorum, konuşma-
cının ismini bilmediğim için belirli bir isim veremiyorum ama halk 
arasında genel bir anlayış vardır: “Doğadaki her şey her zaman daha 
kalitelidir, daha güzeldir.” Ancak sizin söylediğiniz tam tersi. Aslın-
da, üretim amacına göre belirlemek gerekir. Eğer amaç yağ ise, yağ 
için geliştirilmiş bir tür en iyi sonucu verecektir. Diğer vasıflar için 
de aynı şekilde, o konuda geliştirilmiş bir tür o faydayı en iyi şekilde 
sağlayacaktır.

Ahmet Tınmaz: Bir de şu konu var, hocam çok iyi bilir: Gün içinde-
ki uçucu yağ değişimleri ve mevsimsel uçucu yağ değişimleri de söz 
konusudur. Yani çiçeklenme öncesi, çiçeklenme tam dönemi ve çiçek-
lenme sonrası yağ içeriklerinde değişiklikler yaşanır. Ancak bunlardan 
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burada söz etmeye gerek yok, çünkü karışıklık yaratabilir. Bu konuda 
çalışmalar yapılıyor, fakat şu anda bu konuyu fazla detaylandırmamak 
lazım.

Doç. Dr. Hasan Maral: Tam olarak o konuyu açıklamak gerekirse, 
şimdi doğadan topladığınız kekik ile arazide yetiştirdiğimiz türde bile 
gün içinde uçucu yağların değişimi söz konusu. Yani, organum türle-
ri arasında da gün içindeki değişimler olur, mevsimsel değişimler de 
etkili olur. Bizim yaptığımız çalışmalarda, örneğin sabah 6, 9, 12, 15 
ve 18 saatlerinde aldığımız tek bir bitki üzerindeki örneklerde uçucu 
yağ oranlarında değil, bileşenlerde bir değişim olduğunu gözlemledik. 
Bizde kaliteyi belirleyen unsurlardan biri de karvakol oranıdır. Mesela, 
öğlen sıcak saatlerde hasat ettiğimiz bitkilerin karvakol oranlarında bir 
düşüş gözlemlenirken, parasimen oranlarında bir artış meydana geli-
yor. Ancak, sabah erken saatlerde ve akşamüstü serin saatlerde hasat 
ettiğimiz bitkilerde karvakol oranları daha yüksek oluyor. Yani, bu de-
ğişimler gün içinde birbirleriyle dönüşüm halinde oluyor. Dolayısıyla, 
doğadan topladığımız kekik ile kültürle yetiştirdiğimiz kekikleri kalite 
açısından asla kıyaslamamamız gerektiği ortaya çıkıyor.
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İsmail Şen: Çok teşekkür ederim. Bu arada, az önce anonim olduğu-
nu belirttiğim soruyu soran beyefendi, İstanbul Ticaret Borsası›nın 
meclis üyelerinden Turgay Özen Bey›dir. Kendisi aynı zamanda Or-
man Ürünleri Meslek Komitesi üyesidir. Turgay Bey›e teşekkür ederiz. 
Emin Bey, konuyla ilgili son söyleyeceklerinizi alalım, sonra sayın baş-
kanımıza söz vereceğiz. Buyurunuz.

Emin Demirci: İsmail Bey, ben de şöyle bir özet verebilirim: Üreti-
cimiz Zafer Bey rahat olsun, taklit ve tağşişle ilgili yoğun çalışmalar 
yapıldığından dolayı, kekiğin içine çok yoğun kekik benzeri, özellikle 
zeytin yaprağı gibi birçok şey katılıyordu. Yani, öyle böyle değil, %80›i 
katkı maddesi içeriyor. Bu nedenle, alınan tedbirlerle ürettiğimiz ke-
kikleri artık tüketeceğiz. Zannediyorum Zafer Bey, bu sıkıntıya düş-
meyecek. Bu yıl fiyatlar düştü ama biraz daha artacak, çünkü gerçek 
ürün piyasaya arz edilmiş olacak. Bir de tarım arazilerini ekerek bu 
açığı biraz daha kapatmak lazım. Bu tarım arazilerine yönelik bir şey 
değil, biraz önce anlatıldığı gibi, normal tarım arazilerindeki yerlerde 
yetiştirmenin yanı sıra, atıl olan bölgelerde de yetiştirilecek bu alanları 
genişletmek lazım. Ayrıca, yine başta söylediğim gibi, mutlaka kekiğin 
içindeki etken maddeleri bizim kendimizin üretmesi lazım. Kekikle 
ilgili de, hatta söz sahibi olduğumuz diğer ürünlerle ilgili de, örneğin 
fındık gibi, kekik de Türkiye’nin otorite olmalı. Yani bu ürünün %85’ini 
biz üretiyorsak ve dünya pazarının da lideriysek, bunun kurallarını 
Türkiye’nin koyabilmesi lazım diye düşünüyorum. Ve ürün çeşitliliğini 
de, biraz önce Ahmet Bey’in söylediği gibi, en verimli ve en kaliteli 
ürün hangisiyse, bu çeşitliliği çoğaltmak lazım. Teşekkür ederim.

Zafer Cihan: Bu kural konusuna kesinlikle katılıyorum. Madem bu 
bölgenin %70-80’ine biz sahipsek, bu kuralı Türkiye kendisi koymalı. 
Ama bu zeytin yaprağı olayına gelince, ben bu işin ticaretini yaptığım 
için biliyorum; dışarıdaki müşteri, örneğin saf kekiği 10 liraya alıyorsa, 
onu 3 liraya talep ettiği için dışarıdaki müşteri karışımlı mal istiyor. 
Yani ucuz aldığı için böyle talep ediyor, bunun önüne geçilmesi lazım. 
Anlatabiliyor muyum? Fabrikadan bu malı talep ediyor. Şimdi, dışarı-
daki müşteri saf kekik 50 lira iken, zeytin yaprağı karışımlı malı hala 
10-15 liraya alıyor ve bunu talep ediyor. Bunların önüne geçilmesi la-
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zım, yoksa başka türlü bu işi düzeltmek mümkün değil. Zeytin yaprağı 
olayını bir kere bitirmemiz lazım.

İsmail Şen: Biri sizden uygun olmayan bir ürün talep ettiğinde, ver-
memek gerekiyor. Netice itibariyle, çünkü kodekse uygun olmadığı 
için o ürünü üretip vermemek gerekiyor. Onlar için de sorun o zaten. 
Sizin söylediğinize katılmadığım için değil, bizzat katıldığım için söy-
lüyorum. Bunun engellenmesi lazım. Teşekkür ederim herkese. Sayın 
başkanım, son söz sizin.
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Ahmet Bülent Kasap: Programımıza değerli katkılarından dolayı; Sa-
yın Doçent Dr. Hasan Maral’a, Ahmet Tınmaz Bey’e, Zafer Cihan’a ve 
Emin Demirci Bey’e teşekkür ediyoruz. 

Bizleri izleyenler yine çok önemli bilgiler verdiler. Biz, İstanbul Ticaret 
Borsası olarak yaptığımız programları film olarak YouTube kanalımıza 
yüklüyoruz. 

Basın bültenimizi servis ediyoruz…

Web sitemizde ve dergimizde toplantının ayrıntılarına yer veriyoruz…

E-kitap ve basılı kitap olarak da yayınlıyoruz…

Ayrıca burada dile getirilen sorun ve çözüm önerilerini de TOBB vası-
tasıyla ilgili bakanlıklara ulaştırıyor, takipçisi oluyoruz…

Bu programımızın kekik yetiştiriciliğine katkıda bulunacağı inancıyla, 
değerli panelistlerimiz ve siz izleyenlere teşekkür ediyor, saygılar su-
nuyorum. 
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